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Bez roušek hrozí pokuty
České Budějovice – Od včera
opět platí povinnost nosit
roušky nejen v uzavřených
prostorách, ale i na veřejných
prostranstvích v zastavěných
oblastech obcí aměst. Situa-
ce se tak vrací o několikmě-
síců zpět, kdy už bylo nošení
roušek nařízeno, a také kon-
trolováno policisty.
Řešení přestupků je různé,

od domluv sahá až k poku-
tám. Při prvním vyhlášení
mimořádných opatření podle
mluvčí budějovickéměstské
policie Věry Školkové šlo
o desítky případů, kdy stráž-
níci museli zasáhnout. „Na
výzvu strážníků k nasazení
roušky ve většině případů
reagovaly dotyčné osoby
uposlechnutím výzvy,“ po-
pisuje jarní zkušenost měst-
ské policie Věra Školková.
Upozorňuje ale, že to bylo jen
v případě, že provinilci měli

roušky u sebe. „V některých
případech strážníci poskytli
roušku osobám, které ji ne-
měly nebo nevlastnily,“
upozornila Věra Školková.
Na osmdesát případů ale

předali strážníci už v první
vlněmimořádných opatření
k dalšímu řešení na budějo-
vickýmagistrát nebo krajské
hygienické stanici. Přestupky
se týkaly jak (ne)nošení rou-
šek, tak třeba prohřešků
proti nařízením, která se tý-
kala provozu restaurací. Ně-
kolik kontrol provedli stráž-
níci i na základě telefonic-
kých upozornění a spekulo-
valo se o tom, že na sebe na-
vzájem „upozornili“ i provo-
zovatelé různých zařízení.
Věra Školková to ale nepo-
tvrdila.
Pokuty pro restauratéry

sahají od tisíců korun, které
mohou namístě uložit

strážníci, až ke třemmilio-
nům korun ve správním ří-
zení v případě zvlášť zá-
važného prohřešku.
„Vzhledem k závažnosti
předáváme podezření ze
spáchání přestupku správ-
nímu orgánu, který je
oprávněn uložit po-
kutumnohoná-
sobně vyšší než
strážníci na
místě,“ uvedla
Věra Školková
k prohřeškům,
které se týkaly restaurací.
Nové kolo kontrol pak za-

hájila městská policie i Poli-
cie České republiky od září,
kdy byla znovuzavedena po-
vinnost nosit roušky, nejprve
uvnitř budov nebo vměstské
hromadné dopravě. Třeba
Policie ČR provedla za jediný
den v polovině října
480 kontrol a podle jihočes-

kého poli-
cejníhomluv-

čího Jiřího
Matznera bylo zjištěno devět
přestupků, tři vyřešila do-
mluva, za zbytek padla po-
kuta či byly oznámeny
správnímu orgánu.
Budějovickýmagistrát

v souvislosti s porušením
krizových opatření vlády
uložil za dva týdny v září a
říjnu podle primátora Jiřího
Svobody v celkem sedmi
případech pokuty ve výši
3700 korun. (jd, win)

Každýmdnem se hlásí další pomoc
Jižní Čechy – Nemocnice
shánějí dobrovolníky, aby
zvládly příval pacientů s co-
videm. Pomáhají studenti
zdravotnických škol, ale hodí
se každá ruka. Pomoci mo-
hou nejen zdravotníci, ale
i lidé bez kvalifikace.
Jak říkáMichal Šnorek, ge-

nerální ředitel a předseda
představenstva českobudě-
jovické nemocnice, jsou nyní
schopni provozy pokrýt
kmenovými zaměstnanci, ale
připravují se zodpovědně na
horší období. Nemocnice
proto vítá pomoc všech dob-
rovolníků, zejména těch,
kteří jsou ochotni pracovat
na covidových jednotkách.
Největší pomoc představují
zdravotničtí pracovníci všech
profesí, tedy sestry, záchra-
náři, sanitáři. Hlásit semo-
hou na sekretariat@nemcb.cz.
„Naše řady posiluje třicet
studentů budějovické vyšší
odborné školy zdravotnické,

dvacet studentů Zdravotně
sociální fakulty Jihočeské
univerzity a deset studentů
lékařských fakult,“ uvádí ře-
ditel nemocnice. Dobrovol-
níky, kteří by chtěli pomoci,
ale netroufají si na činnost
s pacienty, přivítají v prá-
delně či úklidové službě.
Do písecké nemoc-

nice se
hlásí
jako
dobro-
volníci
zatím jed-
notlivci, ale
většinou se
jedná o ty,
kteří ne-
mají zdra-
votnické
vzdělání.
Jak ale říká
ředitel pí-
secké nemocnice
Jiří Holan, jsou
v evidenci a

v případě potřeby by je oslo-
vili pro pomoc v kuchyni,
prádelně nebo jako řidiče.
I když přijdou dobrovolníci
v dobré víře, k pacientům je
pustit nemůžou. „Jelikož po-
zitivně testovanýchmezi

naším personálem vý-
razně přibývá, po-
třebovali bychom
především zdra-
votnickou pomoc.
Velkou radost tak
máme z doktora
Maška, který

u nás dříve
pracoval
a dnesmá
privátní
praxi. Tu
dočasně
zavřel a
přišel nám
pomoci,“
oceňuje ře-
ditel.
V táborské
nemocnici jsou

významnou pomocí studenti
z místní Střední zdravotnické
školy a budějovické vyšší
odborné školy. Příští týden se
do směn zařadí studentky
Zdravotně sociální fakulty
Jihočeské univerzity a Střed-
ní zdravotnické školy v Bu-
dějovicích. Dalšími jsou stu-
denti medicíny a záchranáři
z Jihočeské univerzity nebo
Vyšší odborné školy Bílá
vločka. Dana Podholová,
hlavní sestra táborské ne-
mocnice, říká, že dobrovol-
níky z řad nezdravotníků
využívají zejména pro admi-
nistrativní činnosti. „K dneš-
kumáme devatenáct zájem-
ců, každým dnem se hlásí
další,“ usmívá se hlavní sest-
ra Podholová a dodává, že za
každou posilu jsou vděčni.
„Personál nemocnice pracuje
ve velmi náročném režimu,
všem dobrovolníkům za ja-
koukoli pomoc děkujeme,“
dodává. (zprav)

Potížistů je ve frontěmálo
Kontrolují žádanky od
lékařů, zjišťují osobní
anamnézu, informace za-
dávají do systému ne-
mocnice i do celostátního.
Tak vypadá práce v tábor-
ském odběrovém centru.

LENKA POSPÍŠILOVÁ

Tábor – Ve dvou buňkách
pracují sestry i student Karel
Slunečko (22). Čekajícím na
testy na koronavirus předává
dotazníky a odebírá vzorky.
„Tím trávím většinu směn,
nejvíce času zabere sběr a
kontrola informací, výtěr už
trvá pár sekund, když tomá-
te naučené,“ řekl.

DVOJITÁ OCHRANA
Na pracovišti jsou všichni
oblečeni v celotělových
ochranných oblecích. „Pak
máme dvoje rukavice, jedny
hermeticky přilepené páskou
k tyveku, druhé v průběhu
dneměníme, nosíme respi-
rátory a ochranné štíty,“ po-
psal standardní vybavení
proti možné nákaze.

Nechybí problémy s ne-
spolupracujícími lidmi, kteří
nedodržují pravidla. „Už
mám za sebou dvě stížnosti.
Pokaždé šlo o arogantní
chování a domáhání se
přednostního jednání. Měli
jsme tu pána, který chtěl
předběhnout dvacetihlavou
frontu a po upozornění, že ho
vytřeme, až bude na řadě, si
šel stěžovat na ředitelství,“
zmínil s tím, že bez objedná-
ní ale po předchozí domluvě
berou jen pracovníky složek
IZS. „Za tu dobu, co zde po-
máhám, jsem už otestoval

stovky lidí, potížisté byli jen
dva. Tahle část pacientů je
naštěstí zanedbatelná“ kon-
statoval Slunečko.

PŘETÍŽENÝ SYSTÉM
Podle jeho slov je hygiena
přetížená a zdravotníci si sa-
hají na dno. Navíc se stále
mění pravidla hry a všichni si
musí aktuální informace
předávat. „Hygiena nestíhá,
což je vzhledem k dennímu
přírůstku nakažených po-
chopitelné. Zažíváme i situ-
ace, kdy informace o průbě-
hu karantény sdělujeme pa-

cientůmmy,“ naznačil. Od
objednání na samotný odběr
se pacient dostane v hori-
zontu 5 až 7 dnů, do té doby
byměl čas trávit co nejvíce
doma. „Poté, co obdržíte žá-
danku od praktického lékaře,
se objednejte, musíte být ale
trpěliví, protože dvě sestry,
které rezervace vyřizují, mají
denně až tisíc hovorů,“ zdů-
raznil, že nápor je rapidní.

CELÉ TŘÍDY ŠKOLÁKŮ
Nejmladší pacient, kterého
odbavil, měl asi dva roky.
Jsou i dny, kdy vyšetřují celé
dětské kolektivy. „Stává se, že
máme naráz i dvacet žáků
z jedné třídy, kde byl pozi-
tivní učitel,“ uvedl.
Systém organizace dle jeho
mínění ve srovnání s 1. vlnou
pandemie pokročil. „Došlo
k velkému zlepšení, učíme
se za běhu, jak s virem na-
kládat. Počet pacientů, které
otestujeme za den, se zvyšuje
a zvyšuje,“ uvedl postřehy.
„Myslím, že během příštího
týdne se dostaneme nama-
ximum,“ odhadl.

REKORD. Včera po půl druhéměli v táborském centru odebráno
už 200 vzorků, což je dosavadní rekord. Foto: Karel Slunečko


